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   ÚVODEM 
 

   Milí farníci,            

vstoupili jsme do nového církevního roku, do doby adventní, doby očekávání 

příchodu a narození Spasitele. Zamýšlel jsem se nad tím, co dělat a nedělat v době 

adventní, abych ji prožil jako dobu přípravy a očekávání. Ideální by asi bylo zavřít 

se někam do klášterní cely nebo do poustevny v hlubokém lese, protože stačí vyjít 

před dům a člověk se ocitne uprostřed víru komerčních „adventovánoc“, které se 

soustředí na to, abych co nejvíce nakoupil, pobavil se a užil si. Nic neočekávat, ale 

mít všechno, co já chci, hned. Po nás potopa. S tou klášterní celou nebo poustevnou 

to pro většinu z nás není reálné, a tak se mohu pokusit si takovou klášterní celu 

nebo poustevnu vybudovat alespoň ve svém srdci. Celu, kde je ticho, kde chci 

zaslechnout Boží hlas, který je jako šum jemného vánku. Mé srdce by se v adventu 

mělo stát nazaretským domkem, v němž jako Maria naplněná milostí – Bohaplná 

s bezmeznou důvěrou vyslovím své ANO vůči Bohu a jeho plánům. Stoprocentní 

ANO k Bohu je základem adventu i Vánoc, protože umožňuje Bohu, aby vstoupil do 

mého života novým způsobem, který je originální, ušitý na míru a přináší hluboké 

vnitřní štěstí a pokoj.  

   Konkrétní pomůckou pro prožití adventu pro dospělé může být adventní 

kalendář, který již několik let připravují pastorační centra Arcibiskupství 

olomouckého. Jedna myšlenka provází vždy celý týden, v prvním týdnu je to: 

„Vycházím k setkání s Bohem“, ve druhém: „Na cestě potkávám bratra“, ve třetím: 

„Ve společenství s církví“ a v kratičkém čtvrtém: „Bůh k nám přichází“, pro každý 

den je připraven úryvek z Písma a myšlenka na den.   

   Kéž by naše první myšlenky po probuzení v následujících dnech nebyly o tom, co 

všechno musím ještě stihnout kvůli tomu, že se blíží Vánoce a konec občanského 

roku, který je také spojený s mnoha povinnostmi. Jak musím navýšit své pracovní 

tempo, abych to všechno zvládnul. Kéž by směřovaly k tomu, že je advent a Bůh se 

sklání k mému srdci i přesto, že jako malé dítě křičím, že nechci, že mě nemá rád,  

a že nedělá to, co by se zrovna líbilo mně. Je ADVENT a já mohu otevřít dveře svého 

života Bohu dokořán. Ne, letmý pohled kukátkem nestačí! Ani ta malá škvíra! Není 

ani potřeba na tyto dveře věšet řetízek, Bůh se s námi nebude přetlačovat, ani se 

nechce vloupat jako zloděj. Stojí u dveří a tluče! „Otevři přece, já ti opravdu mám co 

nabídnout, já nenabízím zboží jako „šmejdi“, já tě nepodvedu. Ano, budu ti muset 

říct pravdu o tobě, která nebude příjemná, ale budeš moci ze sebe strhat všechny 
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masky přetvářky jako staré špinavé hadry a smýt všechnu tu špínu lži, být čistý  

a obléknout se pravdou.“ 

   Nikdo z nás neví, kolik adventů nám ještě bude dopřáno, 

proto jej opravdu prožijme jako advent, jako dny, v nichž se 

připravím na příchod Pána a budu mu kdykoli moci vyjít 

vstříc s hořící lampou i vyzískanými hřivnami.       

                                                                     P. Aleš Vrzala, farář., 

 

 

 

   ZPRÁVY  Z  FARNOSTI  
 

     Otevřený kostel? 

Milé sestry a milí bratři, mám na všechny velkou prosbu. Myslím, že pro nás 

křesťany i pro všechny ostatní lidi z Prostějova i pro návštěvníky města by bylo 

velmi dobré, kdybychom měli přes den přístupné místo k modlitbě, k zastavení se 

v běhu dne. Zvláště v době adventní by to bylo opravdu potřebné a kostel by 

vytvářel nezbytný kontrast místa klidu a usebrání ve vztahu k dění na náměstí. Lidé 

do kostela Povýšení svatého Kříže přichází během celého dne, a protože nemohou 

dovnitř, tak stojí v předsíni s modlitbou na rtech nebo se snaží nahlédnout do 

kostela. Nejdříve jsem uvažoval o využití nějaké moderní formy hlídání kostela 

pomocí alarmu a kamer, ale ta by to vyřešila jen částečně a vyžadovala by neustálou 

pozornost a také by to bylo složité a nákladné. 

   Rád bych Vás požádal, abyste se zamysleli nad tím, jestli je pro Vás možné, 

věnovat tímto způsobem farnosti a ostatním lidem hodinu nebo dvě nebo třeba  

i více ze svého času týdně.  A strávit tento čas v kostele v bdělém bdění, samozřejmě 

bude zajištěno přivolání pomoci, kdyby se dělo něco velmi nepatřičného. Pokud se 

pro tuto službu rozhodnete, pak pravděpodobně bude nutné někdy i zasáhnout: 

požádat, aby se návštěvník ztišil, nebo dokonce kostel opustil, protože jak bude 

napsáno na panelu u vchodu, vstupem do kostela se bude návštěvník zavazovat 

k plnění pravidel pro toto místo, a pokud je nebude chtít plnit, tak bude moci být 

vykázán. Samozřejmě bude také vymezeno provazy, kam lidé vstupovat nemají. 

   Do této služby se podle svého času a možností zapojí i vaši duchovní. Případní 

zájemci o tuto službu ve farnosti ať se obrátí na faráře.       

                                                                      P. Aleš Vrzala, farář  .. 

Při kázání během loňské dětské půlnoční bohoslužby 
 

Foto: J. Tvrdík 



INRI 3/ 2017 4 

     Restaurování varhan se chýlí ke konci!                               .                 

Skoro se tomu nedá uvěřit, ani pohled zdola na kůr tomu příliš nenasvědčuje, ale je 

to tak.  Vnímavému pozorovateli jistě neuniklo, že skříň varhan září čistotou a zdobí 

ji opět všechny zlacené řezby a vázy. To proto, že bylo dokončeno její restaurování, 

které v letošním roce prováděl akademický malíř Peter Stirber z Prahy.  Také práce 

na varhanním stroji, které provádí varhanář – restaurátor pan Petr Stehlík 

z Hodonína již pokročily do své poslední čtvrtiny. A tak už více skládá dohromady, 

než rozebírá. A proto mohl být stanoven reálný termín dokončení: na hody 2018, 

které budou 16. září, náš zpěv již budou provázet varhany. Všem dárcům, kteří 

dosud přispěli, patří upřímné poděkování a také Pán Bůh zaplať. Mezi nimi je  

i jedna nenápadná starší žena, která, dovolím si parafrázovat Ježíšova slova 

z Lukášova evangelia, „dala všechno, co mohla, a nebylo to málo“, a to financování 

tohoto projektu zachránilo, jinak bychom byli v mínusu.                        .         

                                                                                                                 P. Aleš Vrzala, farář .   

.           ..  

           * bude ještě nutná investice do elektroinstalace na kůru a do podlahy na kůru  

.     v roce 2017 

zůstatek na vkladovém účtu na varhany k 1. 1. 2017 416 258,05 Kč 

proinvestováno v roce 2017 938 150,00 Kč 

získáno v roce 2017 736 146,40 Kč 

  └ dotace od Olomouckého kraje 2017 300 000,00 Kč 

  └ dotace od města Prostějov 2017 200 000,00 Kč 

  └ dary 2017 bezhotovostní 37 040,00 Kč 

  └ dary 2017 v hotovosti 

          – adopce píšťal, koncert Scholy cantorum a jiné 
52 200,00 Kč 

  └ ples 2017 32 185,00 Kč 

  └ sbírky 2017 – pokladnička u dveří 40 656,00 Kč 

  └ úroky na vkladovém účtu 2017 28,40 Kč 

  └ benefiční koncert 1. 10. 2017 74 037,00 Kč 
 

je třeba investovat 499 850,00 Kč 

stav účtu a pokladny na varhany k 27. 11. 2017 214 254,45 Kč 

je třeba získat na dokončení restaurování stroje 285 595,55 Kč 

.  

celkové předpokládané náklady na stroj a skříň * 2 505 350,00 Kč 

proinvestováno 2015–2017 2 005 500,00 Kč 

  └ proinvestované dotace 2015–2017 900 000,00 Kč 

  └ proinvestované dary a sbírky 2015–2017 1 105 500,00 Kč 

je třeba investovat 499 850,00 Kč 
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     Skutek milosrdenství                                             . 

Někteří starší lidé z farnosti by se rádi zúčastnili nedělní mše svaté v kostele. Řeší 

otázku: „Jak se mám dostat do kostela, když už nejsem tak pohyblivý(á)?“ Obracím 

se s prosbou na Vás, kdo jezdíte do kostela autem a máte volné místo, zda byste 

mohli udělat dobrý skutek. Kdo byste měl zájem pomoci, zastavte se prosím 

v sakristii nebo v kanceláři nebo za mnou a napište kontakt na Vás.              . 

                                                                                            P. Pavel Caha, kaplan farnosti  . 
 

     Farní časopis INRI                                           . 

bude od příštího čísla časopisem pro farnost Povýšení sv. Kříže i pro farnost  

sv. Petra a Pavla. V petrské farnosti už bylo ohlášeno, že se hledá člověk, který by 

byl za farnost dopisovatelem, dopisovatelů může být více. Prozatím bude zprávy  

z petrské farnosti dodávat salesián P. Petr Matula. Pokud byste chtěli, i jednorá-

zově, přispět svým článkem do časopisu, platí stále e-mail: casopisinri@gmail.com. 
 

 

 

   CMG – CYRILOMETODĚJSKÉ   GYMNÁZIUM,  ZŠ  A  MŠ 
 

 Cyrilometodějské gymnázium, ZŠ a MŠ připravuje od adventu do ledna 
 

Neděle 3. 12. 2017 – Adventní zastavení studentů Cyrilometodějského 

gymnázia v kostele Povýšení sv. Kříže, začátek v 15.00 hod., vstupné dobrovolné, 

výtěžek bude věnován na Adopci na dálku. Po programu jste zváni k posezení  

a občerstvení do katechetického sálu. 
 

Úterý 5. 12. 2017 – Den otevřených dveří CMG a ZŠ – začátek ve 14.45 hod.,  

od 16.00 hod. hlavní prezentace s besedou s vedením školy. Určeno především pro 

žáky 5. tříd ZŠ, zájemcům o studium na osmiletém gymnáziu nebo o přestup do  

6. ročníku ZŠ a jejich rodičům. 
 

Pátek 8. 12. 2017 – Přijímací zkoušky nanečisto – začátek 

ve 14.30 hod., určeno žákům 5. tříd ZŠ, není třeba se přihlašovat, 

s sebou jen psací potřeby. 
 

Neděle 17. 12. 2017 – Adventní koncert Pěveckého sboru Cyrilometo-

dějského gymnázia a Konzervatoře Evangelické akademie v Olomouci  

se uskuteční v kostele Povýšení sv. Kříže od 17.00 hod. 

 

Sobota 20. 1. 2018 – Reprezentační ples CMG se stužkováním maturantů 

začne v 19.30 hod. Vstupenky budou v prodeji v kanceláři školy od poloviny prosince. 
 

                                                                                                                 Jitka Hubáčková                                                                                      
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   SHM – KLUB  SALESIÁNSKÉHO  HNUTÍ  MLÁDEŽE  PROSTĚJOV 
 

Zveme všechny děti a mládež na vánoční prázdniny, které se uskuteční v termínu 

27. - 30. prosince 2017. Mladší děti (věk 6-11 let) budou na Staré Vodě a bude pro 

ně připraven zábavný program. Starší (věk 12-15 let) budou na Annabergu, a pokud 

bude příznivé počasí, bude se lyžovat.                                              .  

Děti můžete přihlašovat jako obvykle na www.shmpv.cz.                           . 

 

  Na všechny se těší                                                                                    .      

      salesiáni P. Antonín Pražan, P. Petr Matula                                               .  

      a animátoři Klubu SHM Prostějov Mariana                                         .  

      Jalůvková a Matěj Lízner se svými týmy             .                           .   . 

 
 

   MORAVSKO-SLEZSKÁ  KŘESŤANSKÁ  AKADEMIE  
 

V podzimních měsících jsme uskutečnili dvě zdařilé přednášky. Paní Mgr. 

Čižmářová z Muzea Prostějovska hovořila o úžasných vykopávkách u Němčic nad 

Hanou. Před více než dvěma tisíciletími se zde nacházelo výrobní a obchodní 

středisko Keltů, které svou rozlohou a významem patřilo k největším u nás. Keltové 

obývali naši zemi v dobách, kdy zde Slované nebyli, a proto je náš zájem o toto 

etnikum pochopitelný. Přednáška se setkala s velkým zájmem posluchačů a diskuze 

o tomto tématu byla dlouhá. Dozvěděli jsme se například, jak Keltové vyráběli sklo 

a že byli mistři ve výrobě nástrojů, mnohé nástroje se od jejich dob nezměnily. 

   Také PhDr. Jiřina Štouračová zaujala tématem Stýkání a potýkání křesťanství  

s islámem. Na 50 pozorných posluchačů zaujaly problémy týkající se činnosti 

starobylého islámského náboženství, které je pro věřící určující v denním životě.  

   Děkujeme všem, kteří se našich přednášek účastní v tak hojném počtu, a již dnes 

je zveme na první jarní přednášku, kterou v březnu 2018 prosloví pan Jan Jankůj  

na téma "Mons. František Dvorník, vědec, byzantolog". 

                                                                                                                            Karel Kotyza    . 
 
 

   GALERIE  CYRIL  

Prostory věže kostela svatých Cyrila a Metoděje již druhým rokem fungují jako 

galerie Cyril. Ve věži tak tento rok probíhaly opět výstavy mladých současných 

umělců z Česka i Slovenska. Oproti minulé sezóně jsme mohli tu letošní navštívit  

o dvě výstavy více, dohromady jich bylo šest. Specifikou letošního roku bylo, že až 

http://www.shmpv.cz/
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na jednu výstavu se vždy jednalo o skupinové projekty. V galerii se vystřídaly tři 

umělecké dvojice, jedna trojice a dokonce jedna početnější skupina z ateliéru 

Fakulty výtvarného umění v Brně. Dalšími zástupci z vysokých uměleckých škol byli 

studenti Akademie Výtvarných Umění a studenti Vysoké umělecko-průmyslové 

školy v Praze. Hegemonii skupinových výstav, ale i mladé krve, příjemně  

a povedeně narušil Miloš Karásek, jako zástupce již zasloužilé umělecké scény, svou 

závěsnou instalací Ze Země Do Nebe, Z Nebe Do Tebe o životním cyklu. Galerie 

Cyril tento rok nabídla výstavy napříč různými typy médií. Umělci pracovali  

s instalací, textem, internetem, fotografií, grafikou a tiskem, malbou, audiem  

a i videem, které při výstavě Poppins Light bylo 

zastoupenou šesti LCD obrazovkami nainstalo-

vanými ve věži. Výstava Všem ateliéru Environmentu 

díky zásahu studenta a architekta Martina Hurycha 

rozšířila prostory galerie i na půdu, kde byla 

zkonstruována lávka. Otázku viny a její vazby na 

jedince, jenž se stává viníkem v očích svých, či  

v očích společnosti, řešila výstava Skenovat Vinu  

prostřednictvím kombinace digitálních tisků a audio 

rozhovoru člověka a počítače. Výstavní sezónu 

letošního roku otevírala výstava s prostým 

názvem Galerie od umělecké dvojice Michal David, 

pánové vystavili téměř jen to, co ve věži našli. 

Naopak poslední výstavou byla a stále je (až do 15. 1. 2018) instalace obrazů, 

maleb Don´t fetishize your own sadness, ironizující obraz umělce, jako úzkostného 

a deprimovaného jedince, plného strachů.  

   Chtěl bych tímto poděkovat všem umělcům a organizátorům, kteří se na 

výstavách podíleli. Dále farnosti Povýšení sv. Kříže za podporu a spolupráci. Za 

podporu také děkuji Městu Prostějovu a Olomouckému kraji. A v neposlední řadě 

také Vám všem návštěvníkům galerie, kteří jste během tohoto roku do galerie 

dorazili. Jak vidno, ve věži Cyrilometodějského kostela bylo i tento rok živo a příští 

rok tomu bude podobně. Proto neváhejte do galerie Cyril někdy dorazit. Galerie je 

otevřena každou neděli po mši svaté (tj. od 10 do 11 hod.), popř. po domluvě přes  

e-mail: galeriecyril@gmail.com, nebo přes telefon 728 341 231. Veškeré informace  

a i fotografie z výstav najdete na webové stránce www.galeriecyril.cz. 

                                                                                                              Mgr. David Bartoš   . 
 

mailto:galeriecyril@gmail.com
http://www.galeriecyril.cz/
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   ROZHOVOR  S  MLADOU  RODINOU  
 

Tentokrát s Hlaváčkovými.                                              . 
 

1. Můžete nám prosím představit Vaši rodinu? 

Josef: Pocházím z Prostějova a ve farnosti pomáhám hrou na varhany v kostele  

sv. Josefa a také u sv. Bartoloměje ve Vrahovicích. S manželkou jsme se poznali při 

studiu na vysoké škole před čtyřmi lety, před rokem a půl jsme se vzali a nyní nově 

je nás o jednoho více, jsme už úplnou rodinou. Narodila se nám 10. října dcera 

Verunka. Jsme za ni moc vděčni, je takové spokojené miminko . 
 

Monika: Z Prostějova jako můj manžel sice nepocházím, ale moc se mi tu líbí  

a jsem tu (hlavně díky němu) šťastná. Pocházím z Brna, z jedné velmi živé a krásné 

farnosti – Zábrdovice, se kterou se mi o svatbě jen těžko loučilo... S mojí sestrou 

jsem tam vedla spolčo pro malé holky (aby jim nebylo líto, že nemůžou chodit na 

ministrantské schůzky ), a jelikož jsem katechetka, tak jsem také učila náboženství  

a připravovala katecheze pro děti při nedělní mši sv. Povoláním jsem učitelka na  

1. stupni a rok po státnicích jsem tady učila. Teď mám ale ještě mnohem krásnější 

povolání – starat se o naši malou Verunku . 
 

2. Tahle rubrika se jmenuje 

Rozhovor s mladou rodinou. Byl 

nějaký konkrétní okamžik, odkdy 

jste cítili, že patříte k sobě a odkdy 

se cítíte jako rodina? 

Poznali jsme se na spolču v Brně, které 

vedly sestřičky. Půl roku jsme spolu 

kamarádili, a že patříme k sobě, jsme 

ucítili, když jsme spolu začali chodit. Čím 

déle jsme spolu chodili, tím více jsme 

cítili, že jsme  jeden pro druhého rostli. 

Jako úplná rodina se určitě cítíme od 

narození Verunky. Zrovna nedávno jsme 

si říkali, že díky ní je naše manželství 

ještě krásnější a naplněnější než předtím. 

A předtím to bylo taky nádherné .  
 

první a zatím jediná společná fotografie – z porodnice 
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3. Máte nějaké adventní a vánoční tradice a zvyky, které byste chtěli, 

aby zakotvily ve Vaší rodině? 

V obou rodinách, ze kterých pocházíme, jsme advent a Vánoce slavili velice 

podobně – tradičně. O každé adventní neděli jsme zapálili svíčku a pomodlili jsme 

se. Na štědrý den jsme šli na procházku do lesa a kromě slavnostní večeře a dávání 

dárků jsme zpívali a hráli koledy. Samozřejmě jsme také zdobili košatý, živý 

stromeček. Poté jsme šli na půlnoční mši svatou. 
 

4. Na co jste se o Vánocích těšili v dětství a na co se nejvíc těšíte teď? 

Tak v dětství tomu bylo stejně jako u všech malých dětí – každý jsme se těšili na 

Ježíška, jak přinese stromeček a dárky. Postupem času, jak moudříme, vnímáme 

smysl Vánoc již v jiné podobě – jako čas velké radosti, kdy se cítíme Bohem hodně 

milováni… 
 

5. Co byste popřáli čtenářům tohoto časopisu? 

Asi spolu s andělem, co řekl pastýřům: „Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj 

mezi lidmi, Bůh v nich má zalíbení.“ Ať jsou čtenáři naplnění velkým pokojem, 

radostí a cítí se být osobně Bohem milováni. 
 

                                                                        za rozhovor děkuje  Marie Schneeweissová 

 

   OKÉNKO  PRO  DĚTI 
 

  Omalovánka 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                              z www.vira.cz vybrala  Marie Schneeweissová. 
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   PŮST  
 

   Půst – ano, či ne? 

Po odpovědi na tuto otázku bychom se asi rozdělili na několik skupin. Téměř 

všichni si uvědomujeme nutnost a význam postu, ale jiný názor bychom měli asi 

na to: jak, co, kolik, kdy. Pokud budu psát podle sebe, ihned bych se ozvala: „Mně je 

špatně, když jsem hladová, bolí mě břicho a hlava. Raději se najím, než abych byla 

nevrlá na bližního .“ I kněží nás často povzbuzují v postu spíše k vlídnosti 

a přemáhání nevraživosti ve vztazích než 

k „hladovění“. Máme si odříct sladkosti, 

maso, PC, mobil, televizi… To mi až tak 

nevadí, a tak jsem si spokojeně žila 

s „mým postem“ až do semináře „Postu 

a modlitby“. Týden o chlebu, vodě, 

chladu a modlitbách změnil můj názor 

a já se s vámi chci o to „nové” podělit.    

   Seminář vedl kněz františkán Márinko Šakota. Myšlenky jsou z jeho přednášek.  

   Při první přednášce jsme poslouchali jako pěny o síle postu, odříkání a významu 

chleba v našem běžném a současně i v duchovním životě. Vždy mne nadchne 

člověk, který ví, o čem mluví, má zkušenost a dovede poradit. I on se musel po 

přednášce prokousat našimi záludnými otázkami typu: „Mám se postit, když jsem 

pak nervózní?“ (V tu chvíli si uvědomuji, že to máme téměř všichni stejné 

a víceméně od postu utíkáme.) Odpověď nás překvapila. ANO, postěte se, i když jste 

nervózní. Proč? Protože při usebrání pak můžeme odhalovat modly, které nás 

ovládají a staví se mezi nás a Boha. Neznamená to, že by O. Márinko schvaloval 

hrubé chování k druhým, jen nám pomohl uvědomit si, že po duchovní stránce nás 

post a ochota spolupracovat při něm s Bohem posune na naší cestě ke svatosti.  

   Dokázat odsunout řízek s bramborovým salátem a vzít si chléb, to je velké 

vítězství našeho odříkání. Ale… odříkat si umí i lidé, kteří drží dietu, a na jejich 

cestu ke svatosti to nemá žádný vliv. Proto je důležitá součást postu mysl obrácená 

k Bohu, modlitba. Vše pro Tebe, Bože. 

   Jedli jsme 3x denně chléb, takže nešlo o hladovění. Při jídle jsme chléb lámali 

a pomalu jedli, uvědomujíce si jeho vůni, chuť. Pokud takto přijímáte chléb, věřte, 

že po několika dnech se změní váš vztah k němu. „Vezměte a jezte, toto je moje 

tělo…“ mi znělo při každém prvním lámání chleba. Rostla ve mně vděčnost za chléb 
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náš vezdejší i k Eucharistii. Kdyby mi někdo řekl, jak se promění můj vztah  

k Bohu – chlebu po jediném dnu postu a modlitby, nevěřila bych. Slzy vděčnosti mi 

tekly samy a já se už ani nesnažila je zastavit. Můj Bože, děkuji, děkuji. 

     Při postu se začínáme objevovat a je dobře, když často chodíme ke svaté zpovědi 

a odevzdáme vše odhalené. Slupky, které nám zaslepují oči, uši, způsobující tvrdost 

srdce, se uvolňují a Ježíš je šetrně snímá. Pokud máme možnost být zticha, 

začínáme slyšet, vidět a vnímat to, co jsme dosud moc nevnímali. Krásu stvořeného, 

které pro nás s takovou láskou připravil Bůh, Otec, Tatínek. Nemá již na nás vliv 

svět v podobě různých pozlátek. Odříkání si jídla se projeví i v odříkání si 

povrchního světského „štěstí“. Roste v nás trpělivost. Lidé okolo nás jsou často jiní, 

než bychom si přáli, zraňují nás a my se postem učíme nereagovat hned na něco 

nepříjemného, ale s láskou a odpuštěním nemít na ně takové nároky a brát je 

takové, jací jsou. Často od lidí očekáváme, že se zachovají určitým způsobem, 

a pokud se tak nestane, jsme zraněni. Ale to nejsou oni, kdo nás zranili, jen naše 

očekávání, že nás ocení, pochválí, usmějí se. Jak jsem se dozvěděla, i to je naše 

pýcha. Post nám ukázal naše slabosti a nastává čas přijmout sebe i druhé. Odpustit 

a očistit srdce pro Boha.  

     Mnozí z nás mají rodiny a tak posloucháme o vlivu postu a odříkání si i u našich 

dětí, které to v současné době mají opravdu náročné. Zaměstnaní, přetížení rodiče, 

absence lásky a trpělivosti, imaginární svět pokročilé techniky, zvrácené pohádky, 

nekvalitní potraviny, značkové oblečení. Změna nálady po snězení tyčinky či 

limonády a jiné nesmyslnosti v reklamách, kterými jsou krmeni. Mít vše teď. Co 

s tím? Možná začít kouskem čokolády, kterou si dítě nemůže sníst teď, ale až za 

chvíli. Hru na PC přerušit, pokud nemám úkoly a nepomůžu rodičům. Odříct si 

aspoň něco málo a začít se osvobozovat za pomoci rodičů. Pak se nestane, aby 

nedokázaly říct NE drogám, automatům a jinému zlu.  

     Postem nacházíme v sobě pokoj, který nám otvírá cestu k druhým lidem. Není to 

jednoduchá cesta, ale spolehlivá. Odpírání si jídla přenášíme i do těžkých životních 

situací, kdy se držíme pevně Boha a žijeme přítomný okamžik. Důvěra a vydanost 

do Boží vůle, uvědomění si slov: Jsem v Božích rukách, a i kdyby se dělo cokoliv, nic 

se na tom nemění.   

     To jsem se rozepsala… A je to jen malá část toho, co jsem vám chtěla předat. 

Promiňte, a pokud jste dočetli až do konce, přijměte povzbuzení a výzvu k začátku 

nového postu s novým přístupem již nyní v adventu.  

                                                                                                                   Eva Ovčáčková 
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   JAK  JSME  V  PÁTEK  JEDLI  MASO  -  A  PROČ  
 

Je jistě dobré a správné snažit se co nejlépe dodržovat páteční půst. A tím nemyslím 

jenom ono obligátní „nejíst maso“, protože – buďme k sobě upřímní – pokud si 

místo masa dáme v pátek své oblíbené palačinky se šlehačkou, či jakékoliv jiné 

jídlo, které máme rádi a které potěší naše chuťové pohárky, pak jsme vlastně žádný 

půst nedrželi. 

   Na druhé straně ale není pátek jako pátek. Pokud např. na některý pátek připadne 

liturgická slavnost, pak slepě dodržovat pokyn „nejíst v pátek maso“ je nepochopení 

liturgického významu onoho dne.                                      . 

   Mohou však nastat i zcela mimořádné okolnosti. A o jedné takové chci napsat: 

   Stalo se to v pátek 9. prosince 2005, tedy před 

12 lety. Byl to den, kdy skončila svou pozemskou 

pouť má manželka Eva. Někteří z Vás jste byli 

osobně účastni posledních dnů jejího 

pozemského života a můžete sami dosvědčit, jak 

svědomitě se na tento den připravovala. 

Nejenom několikanásobným přijetím svátosti 

pomazání nemocných během těch čtyř let své 

nemoci, což ohodnotil i Otec Pavel Krejčí 

o týden později na závěr pohřební mše svaté, 

když řekl: „Na tomto místě se také prosí  

o modlitbu za zemřelou. Nejsem si jistý, jestli 

v tomto případě je to namístě.“ 

   Již ten den jsem byl přesvědčený, že Eva odešla přímo do ráje, v čemž mne 

utvrzovala i zvláštní milost, které se nám dostalo: na 8. prosince vyhlásil tehdy totiž 

svatý Otec mimořádné plnomocné odpustky. A byl jsem si jistý tím, že i ty zbytky 

jejích vin, které by ji za normálních okolností mohly přivést do očistce, byly těmito 

odpustky smazány, neboť se za ni modlilo mnoho lidí a to nejen v České republice. 

   Jasně jsem ten den cítil, že pro naši rodinu a pro všechny, kterým se dostalo té 

milosti, že mohli být tento den u nás doma s ní, jde o zcela mimořádný den, den 

slavnosti, a nikoliv o „obyčejný pátek“. A proto jsme prostřeli slavnostně stůl  

v obýváku, kde na sedačce, na které zemřela, pokojně spočívalo i její svátečně 

oblečené tělo, a k obědu usmažili řízky. 

   Dodnes na tento den, i přes veškerou bolest, kterou jsem cítil nad její smrtí, 

vzpomínám jako na jeden z nejkrásnějších a nejsilněji prožitých dní svého života. 

Neboť jistota nebe je silnější než smrt. A nebe – to je slavnost.                      . 

                                                                                                                   Jaroslav Tvrdík.   .  
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   INZERÁTY 
 

* Hledám místnost pro výtvarný kurz pro celkem 6 lidí, o sobotách, na 3 hodiny. 

Kontakt: Mgr. V. Pitronová, e-mail: sofie.beat@seznam.cz, tel.: 608 463 581. 
 

* Pokud Vás zajímají kostelní zvony, vlaky, výtahy a nejen to, můžete se podívat  

na můj web www.volny.cz/b.brno. David Benda 

 

 

 

   POZVÁNKY 
 

*  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

* Milé děti, zveme vás s vašimi rodiči i blízkými na mikulášskou nadílku  

dne  10. 12. 2017 po mši svaté, která 

bude v  9 hodin v  kostele sv. Cyrila  

a Metoděje na Brněnské ulici.  
                  

* Setkání se svatým Mikulášem a jeho 

andělským i čertovským doprovodem 

proběhne i v kostele sv. Petra a Pavla 

10. 12. po ranní mši svaté v 9 hodin.   
 

   srdečně zveme                 Zuzana Bartošová . 

  
Svatý Mikuláš 2016 u Cyrilka    Foto: David Benda 

mailto:sofie.beat@seznam.cz
http://www.volny.cz/b.brno
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* V neděli 10. 12. v 18.00 hod. pořádá Charita Prostějov v kostele Povýšení  

sv. Kříže Adventní koncert smíšeného pěveckého sboru Exaudi, jehož 

výtěžek bude věnován Charitě.                                                                               
 

* Ve čtvrtek 14. 12. v 18.00 hod. jste zváni do kostela sv. Cyrila a Metoděje na 

Vánoční koncert pěveckého sboru Nota Bene Prostějov. Jako host vystoupí 

dětský pěvecký sbor Horáček ze ZŠ Horáka Prostějov.                           . 

Činnost sboru Nota Bene je finančně podporována Statutárním městem Prostějov.  
 

* Ve středu 27. 12. v 19.00 hod. se bude konat Vánoční koncert v kostele 

Povýšení sv. Kříže. Zazní romantické a vánoční skladby populární hudby a známé 

operní árie. Vstupné 200 Kč, část výtěžku koncertu bude věnována na opravu 

varhan. Předprodej, rezervace vstupenek - Květinářství VaLo, Svatoplukova 42, 

Prostějov, tel. 739 254 838. 
 

* Jak se již možná stalo „tradicí“, rádi bychom vás chtěli srdečně pozvat na již  

3. farní ples, který se bude konat dne 9. 2. 2018 v Domě služeb na Olomoucké 

ulici v Prostějově od 20.00 hod. Výdělek z farního plesu bude opět - věříme, že již 

naposledy - určen na konto farních varhan. 

   Prodej vstupenek bude zahájen v průběhu měsíce 

ledna 2018 v kanceláři děkanátní účetní nebo ve 

farní kanceláři. Lístky je možné rezervovat již nyní 

na e-mailu treti.farni.ples@seznam.cz. Plesové stoly 

budou opět rozvrženy pro šest plesajících, cena 

vstupenky je 150 Kč. Prodej vstupenek bude 

převážně zajištovat Ing. Renata Plenařová a pan 

jáhen Petr Hubáček.  

   Nebude třetí ples již „ohraný“? Pevně věříme, že 

opět proběhne farní akce ve stejném pokojném 

duchu jako poslední dva roky. Prožijeme společně 

večer, povykládáme si, zaplesáme a zažijeme tak přítomnost Krista i ve všedních 

prožitcích. K hudbě i poslechu zahraje opět farní kapela. Připravena bude i zábava 

či tombola, do které v případě zájmu můžete přispět darem. Na finanční dary lze 

vystavit potvrzení o daru pro uplatnění slevy na dani. 

   Prosím, myslete na tento večer i ve svých modlitbách, aby nám Pán dopřál farní 

ples ve stejném duchu, jaký jsme zažili loňský a předloňský rok.              .  

                                                                                   za tým organizátorů manželé Černí  . 
 

mailto:treti.farni.ples@seznam.cz
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* Zveme všechny, kdo by chtěli pomoci zdobit naše chrámy 

vánoční výzdobou a pomohli postavit betlémy. 

– v kostele Povýšení sv. Kříže ve středu 20. 12. od 9.00 hod. 

– v kostele sv. Cyrila a Metoděje ve čtvrtek 21. 12. od 9.00 hod. 

– v kostele sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných) 

ve čtvrtek 21. 12. od 15.30 hod. 

Děkujeme. 
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   OTEVŘENÍ  KOSTELŮ  MIMO  DOBU  BOHOSLUŽEB  
 

 

  24. 12. 25. 12. 26. 12. 27. 12. – 30. 12. 31. 12. 2017 1. 1. 2018 6. 1. 7. 1. 
 Povýšení 
    sv. Kříže 

9–17 12–17 9–17 12–17 9–17 12–17 

 Sv. Cyril  
    a Metoděj 

  14:30–16:30   14:30–16:30       

 Sv. Josef   
   (Krasice) 

  16–18   17–18       

 Sv. Bartoloměj  
   (Vrahovice) 

  14–16           

 Sv. Petr a Pavel   14–16             

 Sv. Jan 

    Nepomucký 
  10–12   10–12     

 
 
 

 

   BOHOSLUŽBY  O  VÁNOCÍCH  2017    
KONOCÍCH 

Sobota 23. 12. – s platností 4. adventní neděle 
Sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných) mše svatá 7.00 hod. 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 18.00 hod. 
 

Neděle 24. 12. – 4. adventní neděle 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 7.30 hod. 
Sv. Petr a Pavel mše svatá 9.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) mše svatá 9.15 hod. 

http://prostejovfarnost.mzf.cz/
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Neděle 24. 12. – Štědrý den 
Povýšení sv. Kříže mše svatá "pro děti" 16.00 hod. 
 mše svatá "v noci" 21.00 hod. 
 půlnoční bohoslužba slova 24.00 hod. 
Sv. Cyril a Metoděj  mše svatá "pro děti" 16.00 hod. 
Sv. Josef (Krasice)  mše svatá "v noci" 23.00 hod. 
kaple sv. Anny (Drozdovice) mše svatá "v noci" 22.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) bohoslužba slova 15.00 hod. 
  mše svatá "v noci" 21.00 hod. 
Sv. Florián (Držovice) mše svatá "v noci" 22.30 hod. 
Sv. Petr a Pavel mše svatá "v noci" 22.00 hod. 
Sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných) "půlnoční" mše svatá 24.00 hod. 
 

Pondělí 25. 12. – Narození Páně – Boží hod vánoční 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 7.30 a 10.30* hod. 
Sv. Cyril a Metoděj mše svatá 9.00* hod. 

*po mši sv. budou děti zpívat a hrát u jesliček 
Sv. Josef (Krasice) mše svatá 18.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) mše svatá 9.15 hod. 
Sv. Petr a Pavel  mše svatá 9.00 hod. 
Sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných)  mše svatá 11.00 hod. 
 

Úterý 26. 12. – sv. Štěpán 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 7.30 a 10.30 hod. 
Sv. Cyril a Metoděj mše svatá 9.00 hod. 
Sv. Josef (Krasice) mše svatá 18.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) mše svatá 9.15 hod. 
Sv. Petr a Pavel mše svatá 9.00 hod. 
 

Neděle 31. 12. – Silvestr 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 7.30 a 10.30 hod. 
Sv. Cyril a Metoděj mše svatá 9.00 hod. 
Sv. Josef (Krasice) mše svatá 18.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) mše svatá 9.15 hod. 
Sv. Petr a Pavel mše svatá 9.00 a 16.00 hod. 
 

Pondělí 1. 1. 2018 – Slavnost Matky Boží Panny Marie 
Povýšení sv. Kříže mše svatá 7.30 a 10.30 hod. 
Sv. Cyril a Metoděj mše svatá 9.00 hod. 
Sv. Josef (Krasice) mše svatá 18.00 hod. 
Sv. Bartoloměj (Vrahovice) mše svatá 9.15 hod. 
Sv. Petr a Pavel mše svatá 9.00 hod. 


